
             
 

 

 
 
 
 
 

 7.10.21 -החברה הישראלית לשבץ מוחי   -ישיבת מליאה 
 
 

השנתי השני של חי"ש  הכנס לכל העוסקים במלאכת הארגון של ברכות  פרופ' נתן בורנשטיין:  .1
ספר/סדנא  לשבץ מוח שהתקיים בפעם הראשונה ביום לפני הכינוס  - ביותר וגם בית מוצלח שהיה 

 וזכה לשבחים  
 

  ת הישראלי . החברהן גנרי להקמת חברות תת איגודיות המחלקה המשפטית ניסחו תקנו והר"י   באופן כללי,  
 אימצה את התקנון הגנרי הזה וכפופה לו.  לשבץ מוחי )חי"ש( 

סיכומי ישיבות הועד מועלות לאתר האיגוד הנוירולוגי. בישיבות הועד עולות שאלות, הצעות.  בהתאם לתקנון, 
  -. לדוגמא: הקמת יחידות צינתורים במחלקות קטנות  דלווע מגיעים גם מחוץ   דבוועיוזמות לנושאים שנידונים 

ת העניינים באופן  יש הרבה נושאים קונטרוברסיאלים בתחום. מנסים ללבן א. יגיעה מביה"ח ברזילהצעה שה
 קידום תחום שבץ המוח, לטובת החולים שלנו. ידידותי כשמטרה אחת נגד עינינו:  

 

צריכה להמשיך להתקיים ולהראות תוצרים.   לשבץ מוח   החברה : אחיות שבץ מוח   -יעל ספרן  .2
.  מוח  הצגנו לאחות הראשית את תפקיד מתאם שבץ 2008-לצוות הסיעוד תפקיד מאד חשוב. ב 

המתאם מקבל חולים עם שבץ אקוטי במיון, אם יש צורך מלווה בתהליך הצינתור, מלווה למחלקה.  
יעוד במשרד הבריאות והצענו  פנינו למנהל הס 2012-ברמב"ם. ב  2010-הרעיון לתפקיד הועלה ב

לקח ארבע   על לשבץ מוח  - של קורס  להרחיב את התפקיד לשאר בתי החולים. תהליך האישור
שנים. הקורס לא היה יוצא לפועל ללא תמיכתו וייצוגו של פרופ' בורנשטיין. התפקיד קיבל סמכויות  

יעוד נוירולוגיה של  הוקם פורום ס 2017-על בסיסיים אחרים. ב  -שלא קיימות בקורסיוהרשאות  
מוכרים כיו"ר של ארבע  מוח שבץ   מתאמי  2018-הצפון. שנה לאחר מכן התרחב לכל הארץ. מ

ועדות מייעצות של מנהל הסיעוד. מזמינה את כל האחיות הנוירולוגיות של כל המחלקות לקחת  
 חלק בפורום. 

 

כיוזמה של פרופ' נתן   2019-ביה"ס ללימודי שבץ נוסד ב  : מתאמי/ות שבץ מוח   -רוזנפלד  דימה .3
הכשיר צוות סיעוד   מוח בורנשטיין, פרופ' דוד טנה, יעל ספרן ודינה רוזנפלד. הקורס למתאמי שבץ 

בתי חולים בתקן. נתקלו בקשיים במהלך הקורונה.    4-בתי חולים בארץ. התפקיד קיים ב  7-מ
בסיסו  . ביה"ס  מוחי  ירורדיולוגיה לאחיות, ניהול שבץמעוניין להקים קורס שיקום בשבץ מוח, נו 

 מנסים להגיע לכל בתי החולים. אך ברמב"ם  אמנם 
 

   ) יו"ר הועדה( פרופ' לקר רונן –  הנחיות עדכניות לשבץ מוח .4
לציין כי ההנחיות הקודמות פורסמו ב  המלצות לטיפול בשבץ מוח.  מעודכן של הקימה תת ועדה לניסוח חי"ש 
 . פרופ' רונן לקר יו"ר הוועדה סיכם את עבודת הוועדה . ד"ר יונתן שטרייפלר על ידי ועדה בראשות   2009

 : חברי הוועדה הנוכחית הינם 
  ופרופ' דוד טנה ד"ר חן הלוי, ד"ר ענת חורב, פרופ' איתן אוריאל, ופרופ' נתן בורנשטיין ,     )יו"ר ( פרופ' רונן לקר 

 .  הבוועדחברים 
לפרקים וכל אחד   חילקנועברו על ההנחיות הקנדיות, האמריקאיות, האירופאיות והאוסטרליות. חברי הועדה  

מחברי הוועדה הצביע לגבי המלצה של איזו מדינה לאמץ. רוב ההנחיות שאומצו היו מתוך ההנחיות הקנדיות.  
הבא כל חברי הועדה בדקו את התרגום, וכל חברי הוועדה החזירו  ההנחיות באנגלית תורגמו לעברית. בשלב 

את הערותיהם. התקיימו מספר סבבים של ישיבות וחלופת מיילים. בסוף גובשו ההנחיות הסופיות שנשלחו  
ש, שהגיבו להערות. המסמך נשלח לאיגוד לרופאי המשפחה, רפואה פנימית ורפואת חירום.  "לכל חברי חי

. כרגע מחכים לאישור סופי של הר"י. לאחר מכן יישלח כחוברת לכל חברי  ענינויהםהתקבלו תגובות, שעל 
האיגוד הנוירולוגי. המסמך יהיה אונליין, ותהיה ועדת המשך שתעדכן אחת לשנה את ההנחיות. מתוכננת  
הקמת ועדה לכתיבת הנחיות לטיפול בדימום מוחי בראשות פרופ' איתן אוריאל. לדעתי צריך גם הנחיות  

  . הגיע הזמן להתעדכן.CVT-ו  TIA-יפול בלט
 
 
 



             
 

 

 
 

 

 
 לאחר שבץ מוח   MRIנייר עמדה בנושא  - דר' חן הלוי .5

  לאחר שבץ מוח. תודה רבה לראש הועדה ד"ר  MRI   ועדה נוספת שפעלה היא הוועדה לניסוח הנחיות לביצוע
  . חן הלוי 

 
דר' רוני אייכל ודר' ג'רמי מולד  אשר גיבשה נייר   הוקמה וועדה שראשות דר' חן הלוי ביחד עם דר' רני ברנע, 

 עמדה בנידון. 
 

 
. נדרשו הנחיות  MRIהתהליך התחיל מבקשה שהגיעה מקופ"ח מכבי, לגבי השאלה מתי לאשר   ד"ר חן הלוי:

 לחולים אחרי שבץ. חברי הוועדה הנוספים היו ד"ר רני ברנע, ד"ר    MRIפרופסיונליות של מתי צריך לעשות 
לד וד"ר רוני אייכל. לאחר גיבוש מסמך ראשוני, חשבנו שיהיה נכון לשתף את הנוירורדיולוגים, כדי  ג'רמי מו 

לתת משנה תוקף למסמך. התקיימה ישיבה מאד פוריה וידידותית עם שני נציגים, ד"ר איילת ערן וד"ר אליאל  
נחנו שמחים לחתום  בן דוד. המסמך עבר מספר שינויים, ובסופו של דבר התוצאה הסופית היא מסמך שא

יעבור כנייר עמדה להר"י ויפורסם. לא   והוא   ממש לפני מספר ימים סתיים  הכתיבת במסמך בנוסח הסופי עליו. 
 מגלה ממצאים חדשים, אלא מציג את העמדה שלנו כמומחים לשבץ מוח. 

 
זה מראה כמה זה נכון היה לשתף את הנוירורדיולוגים. טוב מאד שיש לנו תמיכה של   : פרופ' נתן בורנשטיין

 האיגוד הרלוונטי. תודה לד"ר חן הלוי וכל חברי הוועדה. 
 

  ת להקמת יחידות צנתורי מוח בבתי חולים קטנים בראשות ד"ר ענת חורב.ועדת המלצו  .6

 
היתה דרך מאד קשה עם רגעי שבירה. הנייר עבר הרבה גלגולים. יצא לשני סבבי ריג'קטים   ד"ר ענת חורב:

את עמדתי האישית. זוהי פשרה עניינית שהגענו אליה אחרי דרך  בהכרח מהמצנתרים וכו'. המסמך לא מייצג 
נחנו  של כשנתיים. המסמך ראוי ומשקף את הכלל, עד כמה שניתן. שלחנו את המסמך למשרד הבריאות. א

חושבים שעדיף להעביר את החולים, ולא לבנות מרכזים חדשים .אם נראה שבאזור מסויים יש חוסר, אז  
נשקול את הפתיחה, במידה ויעמוד בקריטריונים ברורים מבוססי הנחיות. בעיקר אנחנו מעוניינים להסדיר את  

איך מקימים חמ"ל עם משרד  ההעברות. צריך להקים ועדה לעניין הזה. לחקור את הבעיות בהעברות, וגם 
הבריאות, מד"א, תכנת הדמיה וכו'. אם נעז לחלום, נוכל להקים מערכת העברות מאד טובה. צריך לעשות  

זאת גם אם יפתחו מרכזים חדשים. למשרד הבריאות נוח שכל בית חולים ישים כסף על מרכז משלו. אני רוצה  
 להודות לכולם על הסבלנות. 

 
תודה רבה לד"ר ענת חורב. סליחה אם הידרנו שינה מעיניך. זה מסמך שחי"ש חתום עליו.   בורנשטיין:פרופ'  

 12.10.21ב  ן מול פרופ' אש בנידון בשבוע הבאיתקיים דיו
 

 דר' רני ברנע  – מדיה .7

 
יש הסכמה שהפחתת נטל תחלואת שבץ המוח כרוכה בהעלאת המודעות בציבור. צריך    ד"ר רני ברנע:

יחידות    שאנשים ידעו לטפל בעצמם, שידעו מתי להגיע לביה"ח, וגם שאנחנו נקבל מה שאנחנו צריכים,
צריך לצאת לתקשורת. שנהיה בראש סדר   שבץ מוח, תקינה, מרכזי שבץ מוחטורי כוננות שבץ מוח ועוד... 

  1000ויות. פעילות המדיה חשובה. לא בכל בי"ח יש את כל מה שצריך. הקמנו קבוצת פייסבוק עם העדיפ
שמכבד את עצמו יכתוב    מוח חברים. בינתיים מי שכתב פוסטים זה רק אני. אני מבקש שכל מרכז שבץ 

. צריך גם לעשות  רוצים שהציבור יהיה מודע לסטרוק   . אנחנו29.10-שיתקיים ב   העולמי  יום השבץ   לכבוד 
  את זה אם רוצים להעלות את מודעות הציבור.

 
 
 
 
 
 



             
 

 

 
 
 

 

 משרד הבריאות   – רשם שבץ מוח ארצי  .8
היה  ש הוא הרישום של שבץ מוחי מטעם משרד הבריאות. "חלק מהפעילות של חי  פרופ' נתן בורנשטיין: 

קיים רשם שבץ מוח ארצי אדמיניסטרטיבי     2015מאז  .   NASISהאיגוד הנוירולוגי יזם את  2014 מאז 
בדיווח של הרשם בגלל העובדה שהרשם צריך לאשש את  פער זמנים יש תמיד ביוזמת משרד הבריאות  . 

תי החולים. אם הרשם טעה, יש מי שיבדוק וייתקף עם הארכיונים  כל הרישום שהוא דולה מתוך מחשבי ב
  בבתי החולים.

 
פערים בדוח בין הרישום   לפני הפרסום כדי לראות שאיןעם המרכזים שיבדקו מבקשת   ד"ר ענת חורב:

  .במחשבים למציאות בפועל   
 

לפי   ICD9- התאמות. הרשם עובד לפי הי שלא יהיו בעתיד שאלות של אי אכד אכן  נתן בורנשטיין:  פרופ'
הדיווחים של בתי החולים. עובד לפי מספרי קודים. קיים רק מספר מסויים של קודים. מי שמכניס את  

האבחנות במעמד השחרור עלול לטעות. צריך לתקף את הקוד. לפעמים יש מצבים של אי התאמות. פרופ' דוד  

נשתדל לדאוג להעביר למרכזים את הדוח לפני  תיקוף בעזרתו.טנה יו"ר הועדה המדעית. אפשר יהיה לבצע כזה 

 פרסומו 

 
 

הרשם קולט קודים דרך המחשבים. משרד הבריאות עובד עם כל בי"ח בנפרד. אני משוכנע   ד"ר רוני אייכל:
שיש טעויות, מכיוון שכל נושא המחשבים כל הזמן עובר שינויים, וזה משבש את הנתונים שמדווחים. אני  

א  משוכנע שצריך לעשות עבודה נוספת בהתערבות של חי"ש. ממליץ להקים ועדה של חי"ש שהמטרה שלה הי
 לעשות את התיאום בצורה זו או אחרת. רוב בתי החולים לא מרוצים מהתוצר. צריך לעבור עוד פעם על זה. 

 
אפשר לשבת שוב עם כרמית. גם אני ,פרופ' דוד טנה וד"ר ענת חורב בוועדה   נתן בורנשטיין:  פרופ'

  המדעית.
ספרים כדי לאמת אותם, בוודאי  , נבקש לעבור על המ2020יש פעילות של הרשם, ולפני שמתפרסמים נתוני 

  שבמרכזים הגדולים. 
הרשם יצר קשר עם מסד הנתונים של קופות החולים. בעיקר של כללית, אבל גם מכבי. על כל חולה עם  

יש לרשם לינק לתיק הרפואי שלו בקופת חולים. תוספת לרישום   מוחי  או שבץ  TIAאבחנה של 
יחידת הסטרוק, יהיה רשום ברשם שהחולה מאושפז  האדמיניסטרטיבי. אם בית החולים לא רושם את  

  במחלקה נוירולוגית ולא ביחידה. הנתונים לא תמיד משקפים. 
 

. ח"כ פנה למרכז והעלה שאילתה לגבי שבץ מוח. יצא דוח שנכתב ע"י יונת  )ממ"י( מרכז מחקר ומידע בכנסת
משרד הבריאות וגילו את הליקויים בה.  מייזל ושהגיע למשרד הבריאות. הם בדקו את התכנית הלאומית של 

  2020-ל  ןנכו   נכון להיום הסדרת תחום זה לוקה בחסר. מיפינו את כל המדינה, נתונים של מנהלי המחלקות. 
  יחידת שבץ ייעודית.   קיימתמבתי החולים בישראל לא   75%-אלף מאושפזים בשנה, ב  19למרות מעל 

 
טובת קידום הנוירולוגיה. צריך להגיש את הנתונים עד סוף  הוקמה ועדת מנכ"ל משרד הבריאות ללידיעה, 

2021 . 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



             
 

 

 
 
 

 

 
 עמותת נאמן לנפגעי שבץ מוחי  .9

 מנכ"לית העמותה :   - רוזנצוייגפנינה 
מצנתרי מוח. התחלת העמותה היתה   4. בזמנו היו 2004-בלעמותה שנה לעמותת נאמן. הגעתי  25השנה 

כשאריאל שרון לקה בשבץ מוחי  נשטיין ופרופ' יאיר למפל. רפעולה עם פרופ' נתן בו צנועה. במשך נוצר שיתוף 
המודעות לנושא עלתה. חשוב לי להגיד שעמותת חולים יכולה להגיד דברים שאיש ציבור לא יכול להגיד.  

 Gameזה היה  ו המידע הגיע מתוך מערכת הבריאות    לסטרוק  DRGהוחלט לעשות בעזרת העמותה 
changer   המוחי בתחום השבץ . 

אני יוצרת קמפיינים להעלאת המודעות לסטרוק. עושה ברנדינג לשבץ מוחי. התפקיד שלי הוא כל הזמן לשים  
הכי טוב היה פרופ' נתן  את השבץ המוחי על סדר היום הציבורי. פרופ' רוני גמזו עשה שינוי מהותי. הרכש 

  ם ואז היתה החלטה על רשם השבץנעשו שינויי ,הידע של נתן והאיגוד הנוירולוגי  השילוב של עם  בורנשטיין 
ומדדי איכות. לראשונה נוסדה תכנית לאומית מתוקצבת, גם אם לא מושלמת. חלק מזה היה להוסיף   הארצי 

מצנתרי מוח. יש פעילות עצומה במדיה. חלק גדול מהתקציבים מיועדים לפעילות במדיה, כי למטופלים יש  
   הרבה כח. אנחנו וגם אתם צריכים לעשות את הרעש. 

ביצענו מחקר לגבי חישוב הנטל הכלכלי של שבץ מוחי בשיתוף ד"ר רועי ברנע מאסותא וד"ר ענבר  לאחרונה 
צוקר ממשרד הבריאות. לראשונה השתמשנו בנתונים של ביטוח לאומי. שיתוף הפעולה מאד דרמטי. אפשר  

ה לעזור לכם. אני רוצה  הרבה יותר. אם נגדיר ביחד את היעדים שאתם רוצים להעלות, יש דברים שאני יכול
 לנו קו תמיכה. אני כאן בשבילכם.  שאלינו, וישתספרו לחולים על עמותת נאמן. אנשים פונים  

 
אף אחד לא יכול לדמיין מה האישה הזו יכולה לעשות. החולים באמת נהנים מהפעילות   פרופ' נתן בורנשטיין: 

 של נאמן. 
 

  וגם במועצת הבריאות.  SAFEאני גם חברת  פנינה רוזנצווייג: 
 

. יש  scientific society- כ ESO-האיגוד תומך ומשלם עלינו דמי חבר בלציין כי,  פרופ' נתן בורנשטיין: 
Stroke Action Plan Europe   ואנו מייצגים את ישראל ב  לפעילות  צורפנו ד"ר רני ברנע, פנינה ואניESO  . 

 
 נתן בורנשטיין   –הבהרות בנוגע לתקנון חי"ש  .10

 
איגוד הנוירולוגי. לכשכזה בתקנון החברות בתוך האיגוד, שנולד לפני  חברה ב  -תת כמו שהבהרתי, חי"ש היא 

יסודה של חי"ש, אנחנו כפופים לתקנון האיגוד, ובאופן אוטומטי לתקנון של הר"י. בתקנון הזה גם מופיעים  
שבבחירות  ת חי"ש נקבע בועד האיגוד הנוירולוגי  עוד לפני הקמש, ועד, מזכיר וכו'.  " מוסדות בתוך חיה

רק   הראשונות בכל החברות, הקדנציה תהיה ארוכה יותר כדי שתהיה סינכרוניזציה עם בחירות ועד האיגוד. 
בריש גלי   רהובה אולי לא לאחר מכן התקיימו בחירות לחי"ש והדבר לא היה ברור לכולם, אולי כי לא הודגש, 

. בשנה הבא יבחר יו"ר  מובהר תה אי הבנה, יצא מכתב. אני מקווה שעכשיו זה יולצערי הי ,  שזה מה שיקרה
  . 2023-אלקט. הועד יבחר ב 

 
האיגוד. חשבו שהמכתב   ד בווע, והחלטה שונה  בכנס ההקמה   תה החלטה אחת באיכילובי הי פרופ' רונן לקר: 

משנים את זה בלי   םופתאו אישי. ממש לא. אנחנו זכרנו שנאמר משהו אחד בישיבה של ההקמה של חי"ש, 
  ליידע את הקהל. 

 
שזה לא משהו אישי.    דיברתם איתי והבהרתם   . גם אתה וגם ד"ר חן הלוי  culpa mia פרופ' נתן בורנשטיין: 

 כולנו עובדים בשיתוף פעולה. 
 

הייתי רוצה לראות עוד רופאים מצטרפים,   הכיל ולחבר ,  נו צריכים כוועד וכחברים מאד לאנח  סאלו חרץ:ד"ר 
. לא רק נוירולוגים. רופאים אחרים  מוח  שבץב ו צריכים לחבר את כל מי שמתעסק  שומעים את הכינוס. אנחנ

 וגם מקצועות בריאות אחרים. 
 

 ת חברים בחי"ש כי הם לא חברי האיגוד הנוירולוגי. מצנתרי המוח לא יכולים להיו  פרופ' רונן לקר: 
 



             
 

 

 
 

 

 
עם קרדיולוגיה, נוירורדיולוגים. לתת להם להוביל את   joint sessionצריך לעשות  פרופ' נתן בורנשטיין: 

 אפשר להציע להם להיות חברים נלווים.  המושב. 
 

ש ומשרד הבריאות  " . מוזר שבשיח בין חי מוח חשוב *לכל* בתי החולים שתהיה יחידת שבץ חרץ:  סאלוד"ר 
 נתנו אישור ליחידה בצפון. 

 
 לא היה קשר לחי"ש. זו יוזמה אישית שלא קשורה אלינו. אנחנו לא נותנים אישורים.  פרופ' נתן בורנשטיין: 

 
ולא רק    מוח שבץ  יגם למומח   טיימר-תקן פול   ןתית הגיע הזמן שיוכר שמדינת ישראל  ד"ר ג'רמי מולד: 

  לכירורגים. 
 

  אלה הדברים החשובים - מ"ל העברות ות שבץ ייעודיות, חור כוננויות חשוב, יחידט ן: יפרופ' נתן בורנשטי
  וצריכים להיות חלק מתכנית העבודה של חי"ש לשנה הבאה 

 
 בכנס הבא.   ESO לבקש חסות של  ניתן יהיה  פרופ' רונן לקר: 

 

 
 

 כתבה: מיכל קליין
 

 

 

 


